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بزرگ ترین چالش 
فیلمسازی که 

قصد می کند فیلم 
صد بسازد،همین 
است؛ قصه گویی 

در یک زمان بسیار 
کوتاه. روی همین 
حساب است که 
می گویند مغز و 
هسته یک فیلم 

صد، ایده آن است 
و بیراه نیست 

اگر فیلم صد را 
اساساً یک »فیلم 
ایده محور« بدانیم

استقبال از جشنواره فیلم 100 با صد اثر غیرتهرانی

گزارش یک گریز از مرکز

صد، گام اول
ســـاخت یـــک فیلـــم 100ثانیـــه ای، هـــم کم هزینـــه اســـت، هم کم دردســـر. بـــرای همین یـــک گام 
کم ریســـک و زودبـــازده بـــرای کســـانی اســـت که رؤیای فیلمســـاز شـــدن در ســـر می پرورانند. بعد 
از چهار ســـال وقفه، جشـــنواره فیلـــم 100 دوباره برای تحقـــق رؤیاهای فیلمســـازان کاراولی برگزار 
می شـــود. بـــه نام هایـــی کـــه در صف برگزیـــدگان »صد« قـــرار می گیرند خـــوب دقت کنیـــد. آنها 
احتمالاً نســـل جدید فیلمســـازان این کشور هستند، درست مثل محمدرضا خردمندان و حسین 
دارابی که درخشـــیدن در عالم ســـینما را از »صد« آغاز کردند. سیزدهمین جشنواره بین المللی 
فیلم 100 به همت ســـازمان ســـینمایی ســـوره، دهم تا دوازدهم اســـفند 1401 برگزار خواهد شـــد. 

ایـــن زمـــان را خـــوب به خاطر بســـپارید. فیلم هـــای صد، ایـــن کوچک های ایده محـــور، در راهند.

میزبانی استان ها از کارگاه های آموزشی
تاکنـــون کارگاه هایـــی از ایـــده تا تولیـــد با محوریت تولیـــد آثار 100 ثانیـــه ای به همت دبیرخانه جشـــنواره 
فیلم100 در بسیاری از استان ها مثل زنجان، قزوین، هرمزگان، اصفهان و... برگزار شده است. استادان 

و فیلمسازان برجسته ای مانند محمدرضا خردمندان، هادی مقدم دوست، حسین 
دارابـــی و محمدباقـــر مفیدی کیـــا از جمله اســـتادان حاضر در ایـــن کارگاه ها بودند. 
در رابطـــه بـــا ایـــن کارگاه ها محمدرضا خردمنـــدان کارگردان ســـینما و تلویزیون که 
خود ســـابقه شـــرکت در جشنواره فیلم 100 و دریافت جوایز متعددی را دارد، گفت: 
»ایـــن اتفاق خوبی اســـت کـــه کارگاه ها از تهران خارج شـــده و در حـــال برگزاری در 

سراســـر کشور است. آنچه در این سفرها با آن مواجه بوده ام 
فقر و بی عدالتی آموزشـــی بوده اســـت که احساس می کنم 
همیـــن امـــروز هـــم در ســـطح کشـــور وجـــود دارد. برگـــزاری 

کارگاه ها در شهرســـتان ها اتفاق مثبتی اســـت که می تواند ما 
را در جهـــت تحقق عدالت آموزشـــی حرکت دهد. شـــاهد اشـــتیاق 

بســـیار زیادی هم از ســـوی بچه های اســـتانی هســـتیم که واقعاً مشخص 
اســـت علاقه منـــد به ســـینما هســـتند. بایـــد برنامه ریـــزی جدی تری در ایـــن زمینه 
صـــورت بگیـــرد و ایـــن اتفـــاق مثبت کـــه به مدد جشـــنواره فیلـــم 100 در حـــال رقم 

خوردن اســـت، فراگیرتر شـــود.«

شعار ما »ایران عزیز« است
به گفته یوسف منصوری، دبیر سیزدهمین جشنواره فیلم 100، این جشنواره در سه بخش مسابقه 
ملـــی، بین الملـــل و خارج از مســـابقه که برای فیلمســـازان کودک و نوجوان اســـت، برگزار می شـــود. 
شـــرکت کنندگان می تواننـــد آثارشـــان را در یکـــی از بخش هـــای ملـــی  یـــا بین المللـــی شـــرکت دهند 
کـــه قالب هـــای تولید اثر می تواند مســـتند، داســـتانی و پویانمایی باشـــد. مهلت ارســـال آثـــار به این 

جشنواره نیز چند روز دیگر یعنی دهم بهمن ماه به اتمام می رسد.
منصوری درباره محتوای جشنواره فیلم100 می گوید:»در بخش ملی شعار ما 

»ایران عزیز« اســـت که توضیحات آن و محورهایش را در ســـایت جشـــنواره 
قرار داده ایم. محور هایی مانند »امید«، »پیشـــرفت«، »میهن دوستی«، 
»عدالـــت«، »آزادی«، »خانـــواده« و خیلـــی از چیز هایـــی کـــه به عنـــوان 

یـــک ایرانـــی دوســـت دارید بـــرای معرفـــی ایـــران بـــه آن بپردازید، در 
این فهرســـت قرار می گیـــرد. همچنین مواردی مثـــل »خانواده 

ایرانی«، »رســـم و رســـوم محلـــی و ملی ایرانـــی«، »فرهنگ 
میهمان دوســـتی و همنوع دوســـتی«، »یتیم نـــوازی«، 
»پیشـــرفت ایـــران« و »امید به آینده« یـــا در بخش »تولید 
ثـــروت ملـــی« بحث هایـــی ماننـــد اصـــلاح الگـــوی مصرف، 
اقتصاد دانش بنیان و عرِق به مصرف کالای ایرانی از جمله 

محور هـــا و موضوعاتی اســـت که فیلمســـازان می توانند 
متناســـب بـــا آنها فیلـــم را تولید و ارســـال کنند.«

قصه فیلم صد
فیلـــم کوتـــاه در دنیا ادبیات نظـــری و نمونه های متعددی 
دارد و بسیاری از فیلمسازان شاخص، کار خود را با تولید 
فیلم هـــای کوتـــاه شـــروع می کنند. »فیلم صـــد« اما یک 
قالب ابداعی اســـت؛ قالبی که نخســـتین بار با جشـــنواره 
فیلم 100 و توسط حوزه هنری به فیلمسازان معرفی شد. 
فیلمســـاز در یـــک فیلمِ صد تنهـــا 100 ثانیـــه فرصت دارد  
قصه ای را برای مخاطبش باز کند، شکل دهد و به نتیجه 
برســـاند. بزرگ ترین چالش فیلمســـازی که قصد می کند 
فیلم صد بســـازد،همین اســـت؛ قصه گویی در یک زمان 
بســـیار کوتـــاه. روی همین حســـاب اســـت کـــه می گویند 
مغز و هســـته یک فیلم صد، ایده آن اســـت و بیراه نیست 
اگـــر فیلم صد را اساســـاً یک »فیلم ایده محـــور« بدانیم. 
رســـیدن به ایده، پروراندن آن و نگارش ســـناریویی که در 
کوتاهتریـــن زمـــان ممکن آن ایـــده را به ثمر برســـاند، کار 
دشـــواری اســـت که فیلمســـازان برای ســـاخت یک فیلم 
صد، انجامش می دهند. شـــاید همین ســـختی است که 
باعث می شـــود برخی از کارشناسان معتقد باشند کسی 
کـــه بتواند یک فیلم صدِ خوب بســـازد، اولین قدم را برای 
فیلمســـاز شـــدن برداشـــته اســـت. این روزهـــا هنرمندان 
پرشـــماری در سراســـر کشـــور برای برداشـــتن اولین قدم، 

آماده می شـــوند.

سبد فیلمسازی کشور در حال وسیع شدن است
محدثه پیرهادی، مدیر مرکز تولیدات کوتاه ســـازمان ســـینمایی سوره 
نیز در آســـتانه برگزاری جشـــنواره فیلم 100، تولد دوباره این جشنواره 
را خبر خوبی برای فیلمســـازان جوان و مســـتعد سراســـر کشـــور عنوان 
کرد و گفت: ســـازمان ســـینمایی ســـوره و معاونت راهبری استان های 
حوزه هنری بر حضور حداکثری هنرمندان اســـتان ها در این جشنواره 
تمرکـــز ویژه ای دارند. پیرهادی درباره حضور فیلمســـازان اســـتانی در 
جشـــنواره فیلـــم 100 این طـــور توضیـــح داد: »بـــا برگـــزاری کارگاه های 
آموزشـــی در اســـتان ها، حـــدود 1700 طـــرح بـــه مراکـــز اســـتانی حـــوزه 
هنـــری ارســـال شـــد که از این بیـــن بیـــش از 300 طـــرح 100 ثانیه ای به 
دســـت ما رســـید که با بررســـی های صورت گرفته 100 اثر حائز شـــرایط 
حمایـــت قلمـــداد شـــد و در ادامـــه از حمایت های ســـازمان ســـینمایی 
ســـوره و معاونت راهبری اســـتان ها بهره بردند. این آثار در حال حاضر 
در فراینـــد تولیـــد قـــرار گرفته اند. البتـــه 30 طرح به  دلیـــل فرایند تولید 
ســـنگین تر و ایده خاصی که داشـــتند، به  صورت ویژه حمایت خواهند 
شـــد.« او ایـــن حمایت هـــا را ادامـــه دار عنوان کرد و گفـــت: »مرحله به 
مرحلـــه تا فیلمســـاز شـــدن، ایـــن عزیـــزان را همراهـــی می کنیـــم و این 
فیلم ها ان شـــاءالله در جشـــنواره های مختلف شـــرکت خواهند کرد.«
محدثه پیرهادی دلیل تمرکز بر اســـتان ها را توســـعه ســـبد فیلمسازی 
کشـــور و وســـیع کـــردن پهنـــه فیلمســـازی دانســـت و اضافه کـــرد: »با 
انتخـــاب جشـــنواره فیلم 100، فیلمســـازان جوان مـــا از یک فرم کوچک 
شـــروع می کنند ولی مهم ترین رکن فیلمسازی را که ایده پردازی است 

در خلال شـــرکت در این جشـــنواره می آموزند.«
پیرهـــادی امـــا یک گلایه هـــم دارد؛ گلایه او از شـــمار انـــدک خانم های 
فیلمســـاز در بیـــن 100 طـــرح برگزیـــده از اســـتان ها اســـت. او گفـــت: 
»بنـــده انتظـــار داشـــتم نیمـــی از شـــرکت کننده ها و حتـــی برگزیده هـــا 
خانم باشـــند ولی کمتر از یک ســـوم سهم آنها اســـت. البته باید به این 
نکتـــه نیز اشـــاره کرد کـــه گرچه خانم هـــا حضور پرتعدادی نداشـــته اند 
اما حضورشـــان در این جشـــنواره تا اینجا بســـیار جدی و فعال بوده که 

ایـــن حضـــور امیدهای بســـیاری را ایجاد کرده اســـت.«
او همچنیـــن درمـــورد پیش بینـــی اش از کیفیـــت فیلم هـــا گفـــت: 
»پیش بینـــی ســـختی اســـت، امـــا بـــا توجـــه بـــه ایده هـــای درخشـــان و 
فوق العـــاده ای کـــه دیدیـــم بســـیار امیدواریـــم و بـــه نظـــر مـــن بیـــش از 

یک ســـوم حاضریـــن در ایـــن جشـــنواره ظرفیت این 
را دارنـــد که بـــزودی به عنوان یک فیلمســـاز 

مطرح به اســـتان خـــود خدمـــت کنند.«
پیرهـــادی در انتهـــا تأکیـــد کـــرد: او و 

همکارانش هیچ محدودیت محتوایی 
در ایده پـــردازی برابـــر فیلمســـازان 
جـــوان قـــرار نداده انـــد ولـــی آنچـــه 

واضـــح اســـت اینکـــه بـــا توجـــه 
بـــه تجربـــه زیســـته هنرمندان 
یـــن ایده هـــا  نـــی، ا غیرتهرا
نی  نســـا ا عـــات  موضو ز  ا
بخصوص از محیطی که در 
آن رشـــد کرده اند نشـــأت 
گرفتـــه کـــه ایـــن موضوع 

مایه خرســـندی است.

افراد موفق از جشنواره فیلم 100 شروع کردند
وحیـــد شـــاهی، معـــاون امـــور اســـتان های مرکز مســـتند 
ســـوره هم دربـــاره ایـــن جشـــنواره می گوید: »جشـــنواره 
فیلم 100 شروع خوبی برای فیلمسازان جوان خواهد بود 
و آنهـــا بـــا دقت در گذشـــته ایـــن جشـــنواره می توانند این 
نکتـــه را دریابند که افراد موفق امروز جامعه فیلمســـازی 

مـــا، از جشـــنواره فیلم 100شـــروع کرده اند.«
او در مورد قالب مســـتند این جشنواره افزود: »استقبال 
اســـتان ها از تولیـــد فیلـــم 100 ثانیـــه ای با توجـــه به هزینه 
تولیـــد کـــم، بســـیار خـــوب بـــوده اســـت. بـــه طـــور کلـــی 
فیلم 100 بســـتر خوبی برای رشـــد اســـتعداد فیلمســـازان 
جـــوان، خاصه فیلمســـازان غیرتهرانی اســـت. اســـتقبال 
خـــوب هنرمندان اســـتان ها از جشـــنواره امســـال نشـــان 
می دهـــد چرخه تولید در اســـتان ها وضعیـــت خوبی دارد 
و ان شـــاءالله در جشـــنواره شـــاهد مســـتندهای جذابـــی 

خواهیـــم بود.«
شـــاهی در مـــورد رویکـــرد فراتهران جشـــنواره نیـــز افزود: 
»بـــه طـــور کلـــی ظرفیـــت بالقـــوه اســـتان ها بـــا توجـــه به 
تنوع فرهنگی و زیســـت محیطی که دارا هســـتند بســـیار 
بالا اســـت ولـــی عدم توجـــه به اســـتان ها طی ســـال های 
گذشـــته، ســـبب مهاجـــرت فیلمســـازان بـــه تهـــران و دور 
شـــدن از محیـــط اختصاصـــی خـــود شـــده  اســـت. تمرکز 
جشـــنواره هایی مانند 100 نه  تنها به اســـتعدادیابی بلکه 
بـــه تثبیت فیلمســـازان در اســـتان  ها و به تنـــوع تولیدات 

ارائـــه شـــده نیز کمـــک خواهـــد کرد.«

آخرین بـــار ســـال 97 بـــود کـــه فیلمســـازان کوتـــاه بـــرای برگـــزاری 
جشـــنواره فیلـــم 100 گردهم آمدند و گســـترش ویـــروس کرونا برای 
چهـــار ســـال برگزاری این جشـــنواره را بـــا مخاطره رو بـــه رو کرد. آبان 
امســـال امـــا با پایان فضـــای ملتهب کرونا طی یک نشســـت خبری 
به  صورت رســـمی از پوســـتر ســـیزدهمین دوره جشـــنواره فیلم 100 

رونمایی شـــد و هنرمندان آماده شـــدند پس از سال ها جشنواره ای 
پرشـــور برگـــزار کننـــد. هر چه بـــه زمان برگـــزاری جشـــنواره نزدیک 
می شـــویم، شـــواهد بســـیاری نمایان می شـــود که این جشـــنواره با 
گذشـــته خود تفاوت هایی دارد. مهم ترین نکته ســـیزدهمین دوره 
ایـــن جشـــنواره کـــه رونـــد آن را با دوره های گذشـــته متفـــاوت کرده 

اســـت، توجـــه برگزارکنندگان جشـــنواره بـــه حضـــور و نقش آفرینی 
هنرمنـــدان غیرتهرانـــی اســـت که این امر ســـبب شـــده کارگاه های 
بســـیاری بـــرای انتقـــال تجربـــه بـــا حضور فیلمســـازان شـــاخص در 
اســـتان ها برگزار شـــود تا استقبال فیلمسازان اســـتانی از جشنواره 

فیلم 100، پرشـــور باشـــد.

سید رسول  حسینی
 خبرنگار


